

Michael Hengartner is President of the ETH Board and Chairman of the Executive Committee of the ETH Domain. The Swiss-Canadian citizen, born in St. Gallen, Switzerland, grew up in Québec City, Canada, and studied biochemistry at the Université Laval. After his PhD studies at MIT with Nobel laureate H. R. Horvitz, he led a research group at the Cold Spring Harbor Laboratory in the USA for seven years. In 2001, he became the first occupant of the newly founded Ernst Hadorn Endowed Chair for molecular biology at the University of Zurich. From 2009 to 2014, he was dean of the Faculty of Science, and from 2014 to 2020 president of the University of Zurich. From 2016 to 2020, he served as president of swissuniversities, the Swiss Rectors' Conference.

Michael holds an Executive MBA from IMD, Lausanne and is the recipient of several awards for his research on the molecular basis of apoptosis, among them the Swiss National Latsis Prize, Josef Steiner Cancer Research Award, and an honorary doctorate from Sorbonne Université. In 2010, Michael received the Credit Suisse Award for Best Teaching at the University of Zurich.

He founded and/or was a member of the board of directors of a number of start-up companies, including the biotech company Devgen NV, in Belgium (co-founded in 1997) and the scientific consultancy company EvalueSCIENCE SA, in Switzerland (co-founded in 2008) and is an independent board member of the Kudelski Group (since 2020).

Michael Hengartner ist seit Februar 2020 Präsident des ETH-Rats und Vorsitzender des Geschäftsausschusses des ETH-Bereichs. Der schweizerisch-kanadische Staatsbürger, geboren in St. Gallen, wuchs in Québec City, Kanada, auf und studierte Biochemie an der Université Laval. Nach seinem Doktoratsstudium am MIT bei Nobelpreisträger H. R. Horvitz leitete er sieben Jahre lang eine Forschungsgruppe am Cold Spring Harbor Laboratory in den USA. Im Jahr 2001 wurde er der erste Inhaber des neu gegründeten Ernst-Hadorn-Stiftungslehrstuhls für Molekularbiologie an der Universität Zürich. Von 2009 bis 2014 war er Dekan der Naturwissenschaftlichen Fakultät und von 2014 bis 2020 Rektor der Universität Zürich. Von 2016 bis 2020 war er zudem Präsident von swissuniversities, der Schweizerischen Rektorenkonferenz.

Er verfügt über einen Executive MBA des IMD in Lausanne und wurde für seine Forschung über die molekularen Grundlagen der Apoptose mehrfach ausgezeichnet, unter anderem mit dem Schweizer Nationalen Latsis-Preis, dem Josef Steiner Cancer Research Award und der Ehrendoktorwürde der Sorbonne Université. Im Jahr 2010 erhielt er den Credit Suisse Award für die beste Lehre an der Universität Zürich.

Er gründete und/oder war Mitglied des Verwaltungsrats einer Reihe von Start-up-Unternehmen, darunter das Biotech-Unternehmen Devgen NV in Belgien (mitbegründet 1997) und das wissenschaftliche Beratungsunternehmen EvalueSCIENCE SA in der Schweiz (mitbegründet 2008), und ist unabhängiges Mitglied des Verwaltungsrats der Kudelski Gruppe (seit 2020).